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روایت منصوره گرجي، نایب رئیس فدراسیون كوهنوردي و پزشک بیمارستان شهدای تجریش  
از تلاش كادر  درماني براي مبارزه با كرونا در گفت وگو با »جوان«

 گفت وگوي »جوان« با پوپک بسامي
ملي پوش وزنه برداری كه به عنوان پرستار در خط مقدم مبارزه با كروناست

تعطیلي مس�ابقات 
شيوا نوروزي
      گفت وگو

ورزش�ي همچن�ان 
در  و  دارد  ادام�ه 
شرایطي كه هنوز زمان بازگشت به وضعیت عادي 
مش�خص نیس�ت، برخ�ي از اهال�ي ورزش در 
عرصه ه�اي دیگر به م�ردم و وطنش�ان خدمت 
مي كنند؛ از حضور در فعالیت هاي خیریه گرفته تا 
حضور در بیمارس�تان ها و هم�كاري با كادرهاي 
درماني. منصوره گرجي، نایب رئیس فدراسیون 
كوهنوردي بانوان با 27 سال سابقه تجربه مامایي 
امروز در بیمارستان شهداي تجریش دست از كار 
نكشیده و با به جان خریدن ریسک ابتلا به كرونا 
نقش مهم�ي در به دنی�ا آمدن نوزادان و ش�ادي 
مادران باردار ایفا مي كند. ش�نیدن صحبت هاي 
این بانوي مدیر، ورزشكار و فعال جامعه پزشكي 

درماني خالي از لطف نیست. 
    

شیوع كرونا همه كشورها را درگیر كرده 
است. با توجه به اینكه بیمارستان شهداي 
تجری�ش نی�ز بخش وی�ژه اي ب�راي این 
بیماران در نظر گرفته، شرایط بیمارستان 

براي كادر درماني و مردم چگونه است؟
متأسفانه اپيدمي كرونا كشور را تحت تأثير قرار داده 
و البته ساير كشورها نيز درگير آن شده اند؛ از طرفي 
از بعد اقتصادي نيز مش��كلات زي��ادي را براي همه 
ايجاد كرده است، ضمن اينكه شرايط سخت كاري 
پس از كرونا، از نظر بهداشت روان همه همكارانم را 
تحت تأثير قرار داده است. كادر درمان هر چه داشته 
براي سلامت هموطنان در طبق اخلاص گذاشته و 
در اين روزها خانواده هاي اين عزيزان هم تحت تأثير 
بحران كرونا هستند؛ چراكه كادردرماني يا پدر و مادر 
هس��تند يا پدر، مادر و خانواده اي چشم انتظارشان 
اس��ت. در بين همكارانم در بيمارس��تان هس��تند 
افرادي كه از ابتداي ش��يوع ويروس به خانه نرفتند. 

همكاري را س��راغ دارم كه به خاطر بحث قرنطينه 
و داش��تن بيمار در خانه، به داخل منزلش نمي رود 
و در راه پله منزل مي خوابد! ش��رايط ويژه اي است و 
هر چقدر آگاهي مان بيشتر شود پشت سرگذاشتن 
آن آسان تر مي شود. متأسفانه بخشي از مردم با اين 
مسئله بسيار س��طحي برخورد كردند و بخشي هم 
با ترس بس��يار زياد باكرونا مواجه شدند. اين افراط 
و تفريط مش��كلات را بيش��تر كرده اس��ت. منتها با 
رعايت بهداش��ت فردي، كاهش تم��اس فيزيكي و 
فاصله گذاري اجتماعي مي توان راحت تر اين روزها 

را سپري كرد. 
به عنوان یك�ي از اعض�اي كادر درماني 
بیمارستان شهداي تجریش، بعد از شیوع 
كووید 19 چطور همچنان دست از تلاش و 

خدمت برنداشتید؟
هر فردي در هر شغلي سختي هايي را تحمل مي كند. 
در بحث شيوع كرونا هم علاوه بر كادر درماني افراد 
ديگري نيز تلاش كردند. خيلي ها در خط مقدم كرونا 
به مردم خدمت كردند و هميشه معتقدم كه خدمت 
كردن در شرايط گل و بلبل هنر نيست. ما اين شغل 
را قبول كرديم و تا آخر هم سنگر را ترك نمي كنيم. 
پيش از اين هم در روزهاي سختي چون سيل و زلزله 
خدمت رساني كرده ايم. به عنوان يك ماما بايد بگويم 
شغل شادي دارم و مثلًا در زلزله كرمانشاه بچه هاي 
زيادي متولد شدند. خب در حوادث طبيعي افراد راه 
گريزي ندارند، اما در بحثي مثل كرونا ش��رايط فرق 
مي كند. شايد فرد مبتلا با سهل انگاري فردي ديگر 
به كرونا مبتلا شده اس��ت. در همين روزهاي اخير و 
در بيمارستان شهداي تجريش مادر باردار مبتلا به 
كرونا كه سال ها براي درمان نازايي تلاش كرده بود، 
زايمان زودرس داشت كه متأسفانه هم هر دو فرزند 
دوقلويش از بين رفتند و هم مادر فوت شد. هيچ وقت 
فراموش نمي كنم، خودش هم نمي دانس��ت چگونه 
مبتلا شده اس��ت. سيس��تم ايمني بدن مادر باردار 

ضعيف مي شود و اگر 
چندقلو ه��م باردار 
باش��د كه شرايط 
ه��م  حس��اس تر 
خواهد شد. همه ما 
به اين مهم واقفيم تا 
خدا نخواه��د برگي از 
درخت نمي افتد، ولي بايد 
به اين نكته هم توجه داشت 
ك��ه مبادا ب��ا س��هل انگاري 
ديگ��ران را مبت��لا كني��م. 
حتي اعضاي كادر درماني در 
بيمارستان هم فاصله اجتماعي 
را رعايت مي كنند. البته ما خودمان 
مي دانيم كه به خاطر شغلمان خطر 

ناقل بودنمان زياد است. 
نگران نیس�تید كرونا بگیرید یا 
خداي نكرده ناقل این ویروس به 

اطرافیانتان باشید؟
اي��ن نگران��ي را از ابت��داي ش��يوع 

كرونا داش��تيم. تك ت��ك همكارانم نگ��ران ابتلاي 
خودشان نيستند، ولي نگران انتقال آن به خانواده و 
اطرافيانشان هستند. به هر حال اگر هر كدام از ما به 
اين خاطر ترك كار مي كرديم كه نمي شد. بسياري 
از اعضاي درمان بيمارس��تان ها به فعاليتشان ادامه 
دادند و در ع��وض به منزل نرفتند ك��ه البته آن هم 
تبعات زيادي دارد. ضمن اينكه نيروي كار در بخش 
درماني به حدي نيس��ت كه بتوان مرخصي طولاني 
مدت به آنها داد. باز هم تأكيد مي كنم فشار مضاعف 
روي كادر درمان بي��ش از هم��ه خانواده هايمان را 
تحت تأثير قرار مي دهد. در م��ورد خودم بايد بگويم 
كه همسرم همواره من را در راه خدمت به مردم ياری 
رسانده و بايد از او تشكر ويژه كنم. همراهي خانواده 

در اين مسير بسيار اهميت دارد. 
فعالیت ه�اي ورزش�ي و حمایت ه�اي 
ورزش�كاران چه تأثی�ري در ب�الا بردن 

روحیه مردم در مقابله با كرونا دارد؟
قطع��اً افراد ش��اخص و ش��ناخته ش��ده مي توانند 
اثرگذاري خوبي در جامعه داشته باشند. ورزشكاران 
با به چالش كشيدن ورزش در خانه و ارائه راهكارهاي 
جذاب قطعاً توجه مخاطبان خود را جلب مي كنند. 
اينكه م��ردم بدانند چطور در خان��ه ورزش كنند تا 
آمادگي بدني ش��ان حفظ ش��ود مهم است. هم من 
و هم پس��رم در اين روزها در خانه ورزش مي كنيم. 
البته يك نكته هم وجود دارد؛ خيلي از ورزشكاران 
با من تماس مي گيرند و مي گويند در يك آپارتمان 
50 متري چطور ورزش كنيم؟ ولي هنر اين اس��ت 
كه در شرايط سخت اوضاع را مديريت كنيم. يكي از 
بچه هاي ملي پوش به من مي گفت مجبور شده براي 
انجام تمرينات بدنسازي همه وس��ايل را گوشه  اي 
از خانه جمع كند تا فضا براي ورزش داش��ته باشد. 
هوش اجتماعي و ارتباطي در اين شرايط به كمك 
افراد مي آيد. ه��ركاري كه براي مه��ار كرونا انجام 
مي دهيم، نوعي خدمت است، چه كادر درماني كه 
در بيمارستان ها مش��غول هستند و چه ورزشكاري 
كه در خانه مانده و تمرين مي كند. اين بحران قطعاً 
مي گذرد و همه چيز به حالت ع��ادي باز مي گردد. 
تنه��ا خواهش ما اين اس��ت كه در زنجي��ره انتقال 
ويروس همكاري نداشته باشند. مي دانم كه بسياري 
شغلشان را از دست داده اند و در حقيقت همه ما از 
كرونا ضرر كرديم. منتها هر كسي كاري از دستش 
برمي آيد بايد انجام دهد. ماندن در خانه و رفتارهاي 
اجتماعي و اقتصادي صحيح مي تواند نقش مؤثري 

داشته باشد. 
در هفته هاي اخیر گزارش هایي در خصوص 
اقدام برخي از م�ردم ب�راي كوهنوردي 
منتشر شده است. آیا واقعاً حضور اندك 
افراد در مسیرهاي كوهنوردي خطر ابتلا 

به كرونا را كاهش مي دهد؟
به هيچ وجه اين تفكر درست نيست. تماس افراد با 
سطوح يكي از راه هاي ابتلا به كروناست. اگر يك ناقل 
وسايلش را در كوه روي سنگ بگذارد، نفر بعدي كه 
اين مس��ئله را نمي داند. اصلًا درست نيست بگوييم 
من از ي��ك بيراهه اي م��ي روم كه كس��ي نمي رود! 
اين حرف ه��ا بين اف��راد حرفه اي ديده نمي ش��ود. 
اين خودمان هس��تيم كه در اين كار ملي بايد با هم 
همكاري كني��م. جامعه آن چيزي مي ش��ود كه ما 
هستيم. ياد گرفته ايم فقط زبان انتقاد داشته باشيم، 
ولي وقتي يك طرح ملي اجرا مي شود، همه بايد در 
آن سهيم باشيم. فدراس��يون كوهنوردي در همان 
روزهاي نخست ش��يوع كرونا با دستور آقاي زارعي، 
رئيس فدراسيون و با همكاري هيئت هاي استان ها 
بحث ماندن در خانه و قطع زنجيره انتقال اين ويروس 
را  با جديت پيگيري كرد. آن درصد اندكي كه به اين 
موارد پايبند نبوده، كوهنورد واقعي نيستند. هميشه 
تأكيد ك��رده ام تك تك ما در ابتلاي م��ردم به كرونا 

مقصر هستيم. 

بس�امي،  پوپ�ک 
سعيد احمديان 

      گفت وگو
ملي پوش وزنه برداری 
كش�ورمان یك�ي از 
هزاران پرستاري است كه این روزها در خط مقدم 
مبارزه با كرونا در بیمارستان ها به عنوان مدافعان 
س�لامت در حال خدمت است. بس�امی كه سال 
گذش�ته با وزن�ه زدن در مس�ابقات وزنه برداري 
قهرمان�ي جهان تاریخ س�از ش�د، ای�ن روزها با 
درآوردن لباس وزنه برداري و پوش�یدن روپوش 
سفید پرستاري در بیمارستان براي درمان بیماران 
كرونایي فعالیت مي كند. وی در گفت وگو با »جوان« 

از این روزها صحبت كرده است. 
    

به عنوان یک ورزشكار و پرستار، این روزها 
در خط مق�دم مبارزه با كرونا هس�تید، از 

خودتان بگویید. 
نزديك به س��ه سال و نيم اس��ت كه وزنه برداري كار 
مي كنم و يك س��ال و نيم اس��ت كه عض��و تيم ملي 
وزنه برداري بانوان هس��تم و در يك مسابقه آسيايي 
و يك مسابقه جهاني ش��ركت كرده ام. البته در حوزه 
فعاليت شغلي، كارشناسي پرستاري دارم و سال هاست 
كه به عنوان پرستار فعاليت مي كنم. از يك سال قبل 
از عضويت در تيم ملي وزنه برداري، به عنوان پرستار 
در فدراسيون پزشكي ورزشي كار و به ورزشكاران و 

همكاران ورزشي خدمات رساني مي كنم. 
مسئولیت سنگین و سختي را شما به عنوان 
مدافعان سلامت در كنار سایر اعضاي كادر 
درماني كشورمان بر عهده دارید، درباره این 

مسئولیت صحبت مي كنید. 
من و بقيه كادر درمان به عنوان ي��ك مجموعه كنار 
هم در اين روزهاي كرونايي فعاليت مي كنيم و همه 
زحمت مي كشند، البته كار ما نسبت به قبل سنگين تر 
و حساس تر شده است، اما خدا را شكر در فدراسيون 
پزشكي ورزشي توانس��ته ايم موضوع كرونا تا حدود 

زيادي كنترل كنيم. 
برگردی�م به روزهاي اول ش�روع كارتان، 
چه شد كه پرس�تاري را انتخاب كردید؟ 

در این باره صحبت مي كنید؟
در دبيرستان رشته علوم تجربي درس خواندم و كنكور 
كه دادم، در رشته پرستاري مجاز شدم. اين رشته را از 
قبل دوست داشتم و از اين انتخاب پشيمان نيستم و 

به شغلي كه انتخاب كرده ام خيلي علاقه دارم. 
30 بهمن امس�ال كرونا در ای�ران همه را 
غافلگی�ر كرد، ب�ا توجه ب�ه خبرهایي كه 
درباره خطرن�اك بودن ویروس منتش�ر 
شد، احساس نگراني نكردید؟ از روز اول 

فعالیت در بخش كرونا بگویید. 
من هم مثل همه همكارانم و مردم درباره اين ويروس 
نگراني هايي داش��تم. در روزهاي اول يكسري كارها 
به سرعت در فدراس��يون پزش��كي ورزشي صورت 
گرفت و اتاق قرنطينه و ايزوله در مجموعه راه اندازي 
ش��د. معتقدم كه اقدامات خيلي خوبي در مجموعه 
فدراسيون پزشكي ورزشي براي مقابله با كرونا انجام 

شد تا آمادگي هاي لازم به وجود بيايد. 
از خودگذشتي شما و س�ایر اعضاي كادر 
درماني كش�ورمان ب�ا هیچ چی�زي قابل 
جبران نیست، س�ختي این روزها را با چه 

انگیزه اي پشت سر مي گذارید؟
پرستاري شغلي است كه ما انتخاب كرده ايم، از اول 
پرستاري س��خت بود، اما الان خب ش��رايط كارمان 
سخت تر شده اس��ت و ما اين روزهاي س��خت را به 
اميد اينكه هرچ��ه زودتر اين بيم��اري از بين برود و 
مردم به كار و زندگي روزانه ش��ان و ورزش��كاران به 
فعاليت، تمرينات و اردوهايش��ان برگردند، پشت سر 
مي گذاريم. ش��خص خودم كه به عنوان ورزشكار در 
رش��ته وزنه برداري فعاليت مي كنم، به اين اميد، اين 
روزهاي س��خت را س��پري مي كنم كه بتوانم دوباره 

تمريناتم را در اردوي تيم ملي آغاز كنم. 
چه چیزي در دو ماه گذشته بیشتر نظرتان 
را جلب كرده اس�ت، خاطره قابل توجهي 

درباره این روزها دارید؟
كرونا خاط��ره جذابي ندارد، ولي ب��راي من به عنوان 
يك ورزش��كار در روزهاي ابتدايي كه كرونا در ايران 
ش��يوع پيدا كرده بود، ديدم كه با تصميم فدراسيون 
پزشكي ورزشي كه در آن مشغول كار هستم، خيلي 
زود سالن ها و اردوهاي تيم ملي وزنه برداری تعطيل 
شد و اين براي من س��خت بود و خيلي ناراحت شدم 
و كارشان را اصلًا قبول نداشتم. شوكه شدم از اينكه 
چرا اينقدر بايد سريع واكنش نش��ان بدهند و اينها 
زورشان به ورزشكاران مي رسد و متوجه اين نيستند 
كه تمرينات يك ورزشكار چقدر حساس و مهم است. 
يك ذره كه جلوتر رفتيم فهميدم كه چه كار درست و 
به موقعي انجام دادند، وقتي به واسطه شغلم از نزديك 
كرونا و خطر اين ويروس را لمس كردم، فهميدم كه 
چقدر اقداماتي كه براي تعطيلي فعاليت هاي ورزشي 
صورت گرفت، س��ريع و به موقع بود و اگر اين اتفاق 
نمي افتاد معلوم نبود كه چه فاجعه اي مي توانست براي 
ورزشكاران كه سرمايه هاي جامعه هستند، رخ بدهد. 
نمونه اي از فداكاري ه�ای كادر درماني در 
بیمارس�تان ها را در روزه�اي كرونا بیان 

مي كنید؟
در دو ماه اخير همه مردم در رسانه ها ديده اند كه كادر 
پزشكي و درمان با چه از خودگذشتگي در حال انجام 
خدمت و مبارزه با كرونا هستند، در اين بين چند نفر 
از كادر درمان هم جانشان را از دست داده اند و به نظر 
من فداكاري بالاتر از اين نداريم كه يك شخص جانش 

را در اين راه از دست بدهد. 
با توجه به حضورتان در خط مقدم مبارزه 
با كرونا، به عنوان یک پرستار چه صحبت 

و توصیه اي به مردم دارید؟
متأس��فانه يا خوش��بختانه صحبت ه��اي من همان 
توصيه هاي تكراري اس��ت ك��ه در تلويزيون، فضاي 

مجازي و سطح ش��هر مي بينيم. توصيه مي كنم كه 
مردم براي كارهاي غير ض��روري اصلًا از خانه بيرون 
بيرون نيايند و رعايت كنند تا زنجيره ش��يوع كرونا 

قطع شود. 
بروی�م س�مت وزنه ب�رداري، چ�ه ش�د 
وزنه برداري را انتخاب كردید؟ از چه زمانی 
فعالیت تان را در این رشته آغاز كرده اید؟

من قبل از وزنه برداري به مدت 15 س��ال بسكتبال 
كار مي كردم و به مدت هفت سال هم در باشگاه هاي 
سوپر ليگ بسكتبال بانوان بازي مي كردم. چند سال 
پيش از طريق يكي از دوستانم متوجه شدم كه قرار 
است وزنه برداري بانوان راه اندازي شود و به من توصيه 
كرد كه در اين رشته خودم را محك بزنم. پس از آن 
وارد وزنه برداري و كم كم به اين رشته علاقه مند شدم 
و به تيم ملي هم رسيدم و در آسيايي و جهاني براي 

ايران وزنه زدم. 
مي ش�ود گفت موفق ترین بان�وي ایراني 
وزنه بردار هس�تید و س�ال گذشته سال 
ش�لوغي را داش�تید، در قهرماني آس�یا 
چهارم شدید و به عنوان اولین وزنه بردار 
زن ایراني در قهرماني جهان هم وزنه زدید، 

درباره این تجربیاتتان صحبت مي كنید؟
نه تنها براي من، بلكه براي تيم وزنه برداري بانوان سال 
98 اتفاق هاي خوبی رقم خورد. س��ال 98 براي من 
بهترين سال ورزشي ام بود و خيلي اتفاقات خوبي براي 
من افتاد. به فاصله ش��ش ماه در رقابت هاي قهرماني 
آسيا و جهاني شركت كردم. در مسابقات كشوري هم 
اول ش��دم و ركوردهاي خوبي را ثب��ت كردم. تجربه 
خوبي در س��ال گذش��ته داش��تم و اميدوارم هر چه 
زودتر به تمرينات برگردم و به اردوي تيم ملي بروم و 

ركوردهايم را بالاتر ببرم تا به مدال برسم. 
س�قف آرزوه�اي پوپ�ک بس�امي در 

وزنه برداري كجاست؟
آروزهاي من در وزنه برداري سقفي ندارد و مي خواهم 
تا جايي كه بتوانم تمرين كنم و وزنه بزنم ، هر چند در 
اين مسير اهدافي براي خودم دارم، اما براي آرزوهايم 

سقفي تعيين نمي كنم. 
به عنوان یک بانوي ورزشكار چه انتظاري 

از مسئولان دارید؟
هيچ انتظاري از هيچ مس��ئولي در ورزش ندارم، در 
وزنه برداري هم تا جايي كه مي شد مسئولان حمايت 
كردند و امي��دوارم اين حمايت ها ادامه دار باش��د. از 
رئيس فدراس��يون وزنه برداري كه خيلي دلسوزانه و 
پدرانه دختران اين رشته را حمايت كردند تا با تمام 
سختي ها تيم بانوان در مسابقات بين المللي شركت 
كند، تش��كر می كنم. در بخش پرستاري هم از آقاي 
دكتر خليليان، رئيس فدراسيون پزشكي ورزشي هم 
كه با تصميم هاي به موقع براي سلامتي جامعه ورزش 

تلاش مي كنند، تشكر مي كنم.

 خدمت كردن  در شرايط گل و بلبل
 هنر نيست

سختي  كرونا با انگيزه بازگشت  به تمرينات 
آسان مي شود

خیلي ها در خط مق�دم كرونا به مردم 
خدمت كردند و همیش�ه معتقدم كه 
خدمت كردن در شرایط گل و بلبل هنر 
نیست. ما این شغل را قبول كردیم و تا 

آخر هم سنگر را ترك نمي كنیم

در دو ماه اخیر همه مردم در رس�انه ها 
دیده اند كه كادر پزشكي و درمان با چه 
از خودگذشتگي در حال انجام خدمت 
و مبارزه با كرونا هس�تند، در این بین 
چند نفر از كادر درمان هم جانشان را 
از دست داده اند و به نظر من فداكاري 
بالاتر از ای�ن نداریم كه یک ش�خص 

جانش را در این راه از دست بدهد


